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KLADENÍ VĚNCŮ u Pomníku padlých 
se uskuteční v pondělí 8. 5. 2023 v 19.00 hod.

Zveme srdečně všechny občany
Obec Bludov a Kulturní dům Bludov

Program oslav 8. května
78. výročí vítězství nad fašismem.

Galerii Adolfa Kašpara obsadí AltvaterPohledy

V pořadí třetí výstava, která bude otevřená ve venkovní 
Galerii Adolfa Kašpara v Bludově, představí AltvaterPo-
hledy, autorské pohledy na osobnosti kraje pod Pradědem  
z dílny jesenického ilustrátora a grafického designera  
Filipa Raifa.
 Autor vystudoval ateliér ilustrace a grafiky u prof.  
Jiřího Šalamouna na pražské UMPRUM. V průběhu studia 
absolvoval studijní stáž v Cáchách a ve Florencii. Věnuje 
se grafickému designu.
 Ilustroval knížky Pavla Brycze – Jsem město (v Mostě 
1998, nakladatelství Hněvín) a Sloni mlčí (v Mostě 2002). 
Ve své autorské tvorbě zpracovává dějiny rodného kraje 
formou útlých, ilustrovaných knížek – Jak Vinca Priessnitz 
ke štěstí přišel (1998), Finkamannla (2015) nebo souborem 
pohlednic AltvaterPohledy. V roce 2018 graficky upravil  
a ilustroval knížku vzpomínek Herthy Lindemann – Hertha 
(v Jeseníku a Hamburgu 2018).
 Je autorem loga a grafického vizuálu Tančírny nebo 
festivalu Im Zentrum / V centru, na kterém v roce 2018 
vystavoval soubor Pohlednice vzpomínek.
 Od roku 2015 pravidelně přispívá ilustracemi do ča-
sopisu Raketa nakladatelství Labyrint, pro které ilustroval 
knížku Kniha na výlety (2020). Pro Labyrint kreslí komiks, 
který má vyjít do konce roku 2023. Jako kolorista se po-
dílel na komiksech Jana Nováka a Jaromíra 99 Zátopek  
(v Praze 2016, Argo a Paseka) a Zatím dobrý (v Praze 
2018, Argo a Paseka).
 Je autorem vizuálu Kafka Bandu k CD a LP Amerika 
(2019) a skupiny Letní kapela – značka kapely, CD a LP – 
Letní kapela (2022).

A co říká autor o sobě?
„Když jsem byl malý kluk, tak mi v jarním lese spadlo  
na hlavu ptačí hnízdo. Hnízdo zpívalo a kolem hlavy 
mi poletovali čížci. A tak jsem chodil pyšně jako král  

s nejkrásnější korunou světa. Došel jsem na kopec  
Praděd, z kterého mne odfoukl silný podzimní vítr až na 
Švýcárnu. Jak jsem tak letěl, potkal jsem divoké husy,  
co táhly na jih. Byly krásné. Od té doby mám vždy na  
podzim touhu odletět někam pryč. Pokaždé mne však něco 
nevysvětlitelného v mém kraji udrží.“



Bludovan 2

Bludovan 4/2023

3. zasedání zastupitelstva obce

V pondělí 20. března 2023 se konalo 3. jednání obecního 
zastupitelstva. Proběhlo v Kulturním domě v Bludově 
od 18:00 do 20:30. Přítomno bylo všech 13 zastupitelů,  
omluvena byla Kamila Banková a Josef Ťulpík. Schůzi  
řídil starosta Roman Holinka, ověřovateli zápisu byli zvoleni 
Jaroslav Balhar a Josef Sedláček. Zápis, z nějž převážně 
vychází tento článek, vyhotovil tajemník OÚ Zdeněk 
Kolínek. Zasedání bylo přenášeno online ve spolupráci  
s facebookovou stránkou Bludnovinky. Starosta R. Holin-
ka informoval o plnění úkolů – všechny jsou splněny. 

Zpráva o činnosti rady
Zprávu o činnosti rady obce od prosince do března přednesl 
místostarosta Pavel Ston. Za čtvrt roku se rada sešla třikrát. 
Mimo běžné agendy a materiálů předložených zastupitelst-
vu se zabývala jednáním s Jednotou o odkoupení pozemku  
před obchodním domem, nájemní smlouvou se společností 
Bludovit, s.r.o., pachtem obecních pozemků v lesní školce 
a výběrovými řízeními na zhotovitele u investičních 
akcí zařazených v rozpočtu 2023. Zastupitelstvo zprávu  
o činnosti rady jednomyslně schválilo.

Rozpočtové změny, účetní závěrka
Zastupitelstvu byly předloženy na vědomí rozpočtové 
změny č. 18 a 1, které řeší drobné změny v rámci 
paragrafů. Ke schválení pak byla předložena rozpočtová 
změna č. 2, která navyšuje výdaje na pořízení chodníku od 
ulice Nová dědina k ulici Kroupova. Obec se na chodník 
pokusí získat dotaci, šance je však minimální, jelikož to 
není chodník u silnice I. třídy. Postaví jej ale i případně 
bez dotace. Zastupitelstvo vzalo jednomyslně dvě změny 
na vědomí a jednu schválilo.
 Dále také jednomyslně schválilo účetní závěrku obce 
za rok 2022 bez výhrad a připomínek. 

Zápisy z jednání výborů
Zastupitelstvo vzalo jednomyslně na vědomí zápisy z jed-
nání finančního výboru 25.1.2023 a kontrolního výboru 
1.3.2023.

Přehled o čerpání dotací z dotačního programu 
obce za rok 2022
Starosta informoval o čerpání dotací z obecního dotačního 
programu v loňském roce. V jeho rámci byla rozdělena 
částka 1.225.000 Kč, z toho bylo vyčerpáno 1.124.805 
Kč. Nečerpaná částka (která zůstala v rozpočtu) činila 
100.195 Kč. Drtivou většinu z toho (100.000 Kč) činila 
jedna nečerpaná dotace na pomoc občanům se zdravotním 
omezením.
 Dne 25.1.2023 došlo ke kontrole čerpání dotací 
finančním výborem, který neshledal žádné pochybení 
při jejich proplácení. Zastupitelstvo vzalo tyto informace 
jednomyslně na vědomí.

Dotační program obce na rok 2023
Starosta představil návrh na rozdělení dotací z obecního 
dotačního programu na rok 2023. Od 2.1. do 1.2.2023 

bylo přijato celkem 28 žádostí. Z nich byla vyřazena 
žádost společnosti Obecní lesy Bludov, žádají o dotaci na 
podporu konání kulturních akcí v oranžerii. Žádost nebylo 
možno zařadit do žádného z dotačních titulů, především 
proto, že ty jsou zamýšleny pro podporu spolků či fy-
zických osob, nikoli podnikajících subjektů. Jednu žádost 
v mezičase samotný žadatel vzal zpět, neboť se pláno-
vaná akce neuskuteční. Starosta a poté předseda komise 
kulturní, mládeže a sportu Stanislav Balík podrobně 
představili způsob, jakým jednotlivé komise stanovily 
doporučenou částku k čerpání. Celkem navrhla rada po-
dle podkladů z komisí rozdělit mezi jednotlivé žadatele  
a jejich projekty o víc než čtvrt milionu korun víc než  
loni – 1.482.000 Kč.
 V diskusi S. Balík navrhl, že by pro rok 2024 mělo 
zastupitelstvo přemýšlet o doplnění pravidel dotačního 
programu v několika ohledech. Jednak jasně vyjmeno-
vat, kdo může o dotace žádat; dále, jaké podmínky musí 
splnit (např. mít splněné povinnosti vůči státu – účetní 
závěrky ve Sbírce listin Obchodního rejstříku apod.);  
a také doporučil stanovit maximální částku jedné dotace  
v titulu Pomoc občanům s výrazným zdravotním 
omezením. Milan Klimeš k činnosti bludovské ZO 
Českého svazu ochránců přírody připomněl, že v roce 
2008 vznikla naučná stezka Bludovská stráň. Mezi lety 
2008 a 2022 na její existenci obdržela ZO ČSOP celkové 
dotace mimo obec ve výši 245 000 Kč. Dotačně pomáhá  
i obec. Poté představil činnost Nadačního fondu Okolo 
Bludova, který vznikl v roce 2020 za účelem obnovy  
a údržby drobných venkovských staveb a památek. Jako 
první cíl si nadační fond dal úkol vytvořit a instalovat 
malý památník sv. Jiří. Spoluprací s výtvarnicí a architek-
tem vznikne dřevěná konstrukce se střechou a dřevěnou 
sochou sv. Jiří umístěnou na wollastonitu, instalovanou  
v blízkosti Drážníku u průlehu s barevnými sloupy. Žádal 
o dotaci, ta však nebyla komisí ani radou podpořena, 
nicméně rada se ústy starosty nebrání jednání o tom, jak 
činnost nadačního fondu podpořit jinak. Zastupitelstvo 
jednomyslně schválilo rozdělení dotací, jak je navrhla 
rada. Poté také schválilo drobné rozpočtové změny ve  
vztahu k těmto dotacím.

Revokace usnesení u prodeje části pozemku 55/1
Starosta připomněl, že na minulém zasedání zastupitelstvo 
schválilo prodej části pozemku v ulici Polní, části 55/1 
ostatní plocha/zeleň o výměře cca do 2 m2 do vlastnictví 
společnosti Agrega, a.s. O prodej požádala Agrega na výz-
vu katastrálního úřadu, který zjistil, že na této malé části 
obecního pozemku stojí přístřešek na kola ve vlastnictví 
Agregy. Na základě schváleného usnesení zastupitelstva 
byl osloven geodet k zaměření a oddělení předmětné části 
pozemku pro prodej. Zaměřením však bylo zjištěno, že 
stavba nestojí na obecním pozemku, jak tvrdí katastrální 
úřad, ale na pozemku Agregy. K převodu části obecního 
pozemku proto nedojde, rada navrhuje zastupitelstvu, aby 
z formálních důvodů své prosincové usnesení zrušilo. 
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Agrega s tímto postupem souhlasí. V diskusi S. Balík 
vyjádřil nesouhlas s tím, aby jakoukoli část nákladů na 
zaměření platila obec, když jde evidentně o omyl katastrál-
ního úřadu. Starosta přislíbil, že vše prověří a bude infor-
movat na dalším jednání zastupitelstva obce. Zastupitel-
stvo poté jednomyslně své minulé usnesení zrušilo.

Pořízení nového Územního plánu Bludova
Starosta představil návrh na pořízení nového územního 
plánu Bludova. Ten stávající vešel v platnost před dvanác-
ti lety, za tu dobu byl třikrát aktualizován formou změny 
územního plánu. V roce 2010, při tvorbě stávajícího územ-
ního plánu, byla stanovena filozofie, která upřesňovala 
lokality pro nejrůznější využití. Existuje názor, že po 
dvanácti letech jsou potřeby rozdílné a je zapotřebí těmto 
změnám jít vstříc. Proto rada předložila zastupitelstvu ke 
schválení návrh na pořízení nového územního plánu. Jeho 
pořizovatelem by dle zákona byl Městský úřad Šumperk, 
odbor strategického rozvoje, investic a plánování. Od 
1.1.2023 platí nový prováděcí předpis k pořizování nových 
územních plánů podle jednotného standardu.
 K tomuto bodu proběhla nejobsáhlejší diskuse celé 
schůze. S. Balík se proti návrhu vymezil. Připomněl, že 
územní plán bývá pořizován na několik desetiletí, dvanáct 
let jeho trvání je v zásadě krátká doba. Tvorba zcela 
nového plánu, má-li skutečně být velkou změnou, vezme 
velkou část energie představitelům obce a úředníkům OÚ, 
kterou mohou věnovat jiným věcem. Vzhledem k tomu, 
že v tuto chvíli na obci neleží řada konkrétních požadavků 
na změnu (podle starosty jde o několik málo žádostí), 
doporučil ještě několik let vyčkat a nový územní plán 
pořídit později. P. Ston reagoval, že šumperský městský 
úřad další, již čtvrtou změnu nepovolí a namísto toho 
požaduje pořízení nového územního plánu. Dle jeho názo-
ru se náročnost procesu pořízení nového územního plánu 
a pořízení změny od sebe moc neliší, neustálými změnami 
územního plánu tento ztrácí smysl jakési dlouhodobosti. 
Jaroslav Balhar doplnil, že městský úřad tlačí na pořízení 
nového územního plánu na delší období tak, aby nebyly 
každé 4 roky prováděny změny územního plánu. Kateřina 
Juránková doporučila shromažďovat požadavky zatím 
bez schválení nového územního plánu nebo jeho změny. 
M. Klimeš doporučil schválit pořízení nového územního 
plánu bez termínu zahájení celého procesu. Tomu opono-
val S. Balík s tím, že pokud se schválí usnesení o pořízení 
nového územního plánu, fakticky bude tímto celý proces 
zahájen. M. Klimeš dále připomněl, že schválení nového 
územního plánu bytovou výstavbu – jako hlavní důvod 
pro pořízení nového plánu – nijak radikálně nezmění, 
pozemky určené k výstavbě jsou především v soukro-
mém vlastnictví a obec nemá žádné volné pozemky, které  
v tuto chvíli nejsou určené k zastavění a které by mohla 
pro výstavbu nabídnout. Navíc už ze zákona nejde výrazně 
zvětšovat plochu pro výstavbu. 
 Dále se debata vedla o pozemcích, které dnešní územní 
plán vede už dlouhou dobu k zastavění, a přitom se na 
nich nestaví. Jakub Matějček doporučil, že tomu, kdo 
nevyužije možnosti k výstavbě dané územním plánem 

např. po dobu 30 let, by mohly být tyto plochy k výstavbě 
vyňaty a nahrazeny jinými někoho jiného.
 Zastupitelstvo návrh na pořízení nového územního 
plánu odmítlo – pro jeho pořízení bylo 6 zastupitelů,  
3 byli proti a 4 se zdrželi hlasování.

Diskuse o využití prostoru pískovny
J. Matějček se vrátil k dotazu z minulého zasedání ve 
věci realizace kompostárny/sběrného dvora v pískovně. 
Připravil k diskusi materiál s návrhem následného využití 
vytěženého prostoru pískovny. Tento prostor by mohl být 
v budoucnosti využit různými způsoby – jako komunitní 
kompostárna se zpracováním bioodpadu do 150 tun ročně, 
sběrný dvůr, re-use centrum nebo bioplynová elektrárna.
 Starosta reagoval, že bioplynová stanice s kapacitou 
30 000 tun bioodpadu funguje v Rapotíně, re-use centrum 
(místo, kam můžete bezplatně odevzdat drobnější funkční 
předměty z domácnosti, které byste jinak vyhodili; takto 
je můžete snadno darovat, aby posloužily ještě někomu 
jinému) považuje na vesnici za málo využitelné. Co se 
týče sběrného dvora, tak v Šumperku se připravuje pro-
jekt na velkokapacitní sběrný dvůr na ulici Jesenické 
naproti hypermarketu Albert nejen pro Šumperk, ale  
i pro široké okolí. Proto se mu jako reálné jeví jedině 
vybudování kompostárny. Obec však produkuje 650 tun 
bioodpadu ročně, což by odpovídalo realizaci velkoka-
pacitní kompostárny (jako např. v Libině), která je do  
1 500 tun. Upozornil však, že pokud by obec kompostárnu 
realizovala, bude to ztrátový projekt, výdaje budou převyšovat 
příjmy, bude nutno mít na kompost certifikaci, provoz bu-
dou zajišťovat zaměstnanci a bude nutné pořídit techniku.  
P. Ston doplnil, že vybudování kompostárny je tou správnou 
cestou, využila by se i pro likvidaci kalů z ČOV, otázkou 
zůstává doba dotěžení písku tak, aby vznikl dostatečný pros-
tor pro realizaci kompostárny. S. Balík připomněl, aby se při 
jakýchkoli úvahách o využití pískovny přemýšlelo nad tím, 
aby nebyl horní konec zatížen další dopravou – což by např. 
při bioplynové elektrárně zcela jistě byl. M. Klimeš doporučil 
realizovat sběrný dvůr, nespoléhat se na zdárnou realizaci 
velkého sběrného dvora v Šumperku.

Diskuse
J. Matějček se zeptal, jak dopadlo jednání kolem dopravní 
situace u základní školy. Starosta odpověděl, že se zpra-
covává studie, která bude prostor kolem základní školy 
řešit komplexně. Informoval, že obec má zájem zatím řešit 
prostor pod základní školou kolem komunikace na ulici 
Nová dědina dopravní značkou zakazující parkování do 
10 metrů od křižovatky směrem na Bohutín – tak aby bylo 
bezpečnější vyjíždění z ulice Za Školou. Obec v této věci 
také projevila zájem o odkoupení pozemků sousedících  
s komunikací tak, aby zde mohl v budoucnosti vzniknout 
chodník.
 M. Klimeš upozornil, aby se před otevřením obchvatu 
Bludova myslelo na dopravní značení, které by omezovalo 
průjezd těžkých nákladních aut ze Šumperka na Chromeč 
a opačně zkratkou přes Bludov místo jízdy po obchvatu.

Stanislav Balík ml.
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očkování psů proti 

VZTEKLINĚ

ÚTERÝ 9.5.2023
16:30 – 16:50 hod. na dolním konci u Panenky Marie
16:55 – 17:10 hod. v zahradě kulturního domu  
17:15 – 17:30 hod. na horním konci u lip
17:35 – 17:45 hod. u Nealka

Očkování proti vzteklině stojí 250,- Kč, 
cena kombinace je 450,- Kč.

Vakcinace proti vzteklině psů je povinná od stáří 3 měsíců. 
Vzhledem k poměrně vysokému počtu chovaných psů je 
vhodné použít kombinovanou vakcinu i proti dalším infekčním 
onemocněním psů jako je psinka, infekční zánět jater, parvoviroza, 
infekční kašel, ale i leptospiroza. 

Doporučujeme psa alespoň 2x ročně odčervit, 
cena 1 tablety je 40,- Kč na 10 kg váhy psa.

Tablety zabírají na všechny vnitřní červy. Dle potřeby je nutno 
použít i zevní antiparazitika, neboť blecha je přenašečem 
tasemnice psí a potom nestačí psa odčervit, ale je nutno provést  
i odblešení. Na zevní ošetření se používají preparáty, které 
zbavují psa, popř. kočku, nejen blech, ale i klíšťat, což je prevence 
boreliózy, která je přenosná nejen na psy, ale i na člověka. Tyto 
moderní preparáty po jedné aplikaci působí několik týdnů.

MVDr. Petr Šebesta, 28.října 885/29, 789 01 Zábřeh 

Nádoby do domácností na gastroodpad Upozornění pro občany
Obecní úřad Bludov nabízí zájemcům nádobu do  
domácnosti na gastroodpad. Jedná se o 5 l kyblík vyro-
bený zrecyklovaného polypropylenu. Má UV úpravu a je 
odolný pro mytí v myčce. Je vybaven madlem se systé-
mem uzamčení víka. Do nádoby doporučujeme dávat  
velikostně odpovídající pytlík, který po naplnění zavážete 
a donesete do velkých nádob rozmístěných po obci.

Obecní úřad Bludov upozorňuje občany, aby se před  
samotnou bezhotovostní platbou poplatků ujistili, že  
platí správnou částku. Tuto částku lze ověřit telefonicky 
(tel. 583 301 434, Konečná Marie) nebo emailem  
(konecna@ou.bludov.cz). Vznikají totiž zbytečné korunové 
nedoplatky či přeplatky. 
 Je možné si nechat zasílat vždy kolem data splatnosti 
poplatku upozornění v podobě emailu, ve kterém budou 
uvedeny všechny údaje potřebné k platbě. Tuto žádost 
je možné si vyzvednout na pokladně Obecního úřadu  
Bludov. Dále upozorňujeme, že 31. 3. 2023 byla splatnost 
poplatku za obecní systém odpadového hospodářství, 
ze psů a za pronájem pozemků. Žádáme občany, kteří  
doposud nezaplatili, aby tak učinili v co nejkratší době.

Obecní úřad Bludov

Rozměry: 246 mm (š) 
x 204 mm (h) x 216 mm (v)
 Věříme, že tyto nádo-
by v domácnostech přispějí 
ještě k většímu vytřídění to-
hoto odpadu z komunálního 
odpadu. V roce 2022 bylo 
v obci vytříděno 13,4 tun 
gastroodpadu. Pro obec je  
v dnešní době velmi důležité, aby z komunálního odpadu 
vyseparovala co nejvíce vytříditelných složek. Gastrood-
pad v tomto ohledu zaujímá nemalou část.
 Nádobu na gastroodpad si můžete vyzvednout zdarma 
na obecním úřadě u paní Šoupalové. Vydávat se bude vždy 
jedna nádoba na rodinný dům či bytovou jednotku. 

SVOZ NEBEZPEČNÉHO 
A OBJEMNÉHO ODPADU
Obecní úřad Bludov upozorňuje občany,

že se v sobotu
6. května 2023 od  7:00 hodin

(od 7:00 h do 12:00 h)

uskuteční svoz nebezpečného  
a objemného odpadu.

Svoz se uskuteční do kontejnerů, které budou 
přistaveny jen u hasičárny. Svoz je určen pouze  
pro občany Bludova, nikoliv pro podnikatele!!!! 

Objemný a nebezpečný odpad neukládejte na určené 
místo dříve, než je stanoven termín svozu, vzniká 
zbytečná skládka odpadu. Bude zajištěn dohled 

zaměstnance obecního úřadu.

Do objemného odpadu NEPATŘÍ 
stavební suť, eternit, zemina či větve.

Na kovový odpad bude přistaven 
samostatně velký kontejner.

Pneumatiky odevzdávejte v místech 
zpětného odběru pneumatik!!!

Veškeré vysloužilé elektrospotřebiče 
nevozte k hasičárně, veškeré elektro 

můžete kdykoliv přivézt k budově 
pro odběr vysloužilých elektrospotřebičů, 

tj. nad zámkem u vjezdu do Bludovské a.s.  



Bludovan 5

Bludovan 4/2023

Hasiči  radí,  jak se chovat při  pálení klestí

s rozumemPálení

Upozorňujeme, že plošné vypalování trávy
a porostů je zakázáno! Pokud platí  navíc
ve vaší obci i zákaz palení, respektujte ho.
Jinak vám hrozí pokuta až 25 tisíc korun.

Pokud se rozhodnete pálit klestí na zahradě
či jinde v přírodě, nečiňte tak za silného
větru nebo v období extrémního sucha.

Biologický odpad spalujte v ohništi, které je
bezpečně oddělené od okolního prostředí
například kameny či pískem.

Pokud klestí pálíte v přírodě, tak oheň
rozdělávejte alespoň 50 metrů od okraje
lesa a v dostatečné vzdálenosti od budov,
objektů a předmětů, které se mohou
snadno vznítit. 

Oheň neroznášejte po okolí. Mějte vždy
připravený dostatek hasicích prostředků
pro případ, že by se oheň vymknul kontrole.
Nikdy nenechávejte ohniště bez dozoru.

Ohniště důkladně uhaste buď zalitím
vodou, nebo zasypáním zeminou. V
případě velkého množství odpadu je nutné
po dobu 5 dnů nebo do vydatného deště
místo pálení pravidelně kontrolovat.

Právnické a podnikající fyzické osoby jsou
povinny spalování hořlavých látek na
volném prostranství předem oznámit
hasičskému záchrannému sboru kraje.  I
občanům doporučujeme, aby pálení hlásili,
a to zde: https://paleni.izscr.cz/

Více informací najdete na www.olk.hzscr.cz
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Propouštěcí vysvědčení z bludovské obecné školy

Zajímavosti z bludovské historie XV.
V minulých týdnech mi Dušan Březina zapůjčil některé 
zajímavé dokumenty z bludovské historie, které se týkají 
jeho předků či spolků, v nichž působili. Jedním z nich je 
propouštěcí vysvědčení z bludovské obecné školy jeho 
dědečka Josefa Březiny, které zde přetiskujeme. Můžeme 
si na něm ukázat několik zajímavostí z obecné i bludovské 
historie.
 Školství až do konce druhé světové války fungovalo  
jinak než dnes. Obecná škola byla od roku 1870 odděleným, 
prvním typem národní školy. V prvních pěti letech školní 
docházky, která začínala jako dnes v šesti letech věku, 
se učily všechny děti společně. Poté byly v zásadě tři 
možnosti. Buď zůstat další tři roky na této obecné škole, 
nebo se tři roky učit na měšťanské škole (měšťance), nebo 
jít po páté třídě na osmiletou střední školu. Mezi těmito 
třemi variantami nebyla prostupnost. Ten, kdo chodil 
osm let (později devět) na obecnou školu, poté končil  
a nepokračoval se studiem. Ten, kdo chodil na měšťanku, 
mohl pokračovat ve studiu na nějaké odborné škole. Ten, 
kdo chtěl studovat na univerzitě, musel po pěti letech na 
obecné škole absolvovat osmiletou střední školu. 
 Toto vysvědčení je z obecné školy. Ta v Bludově  
existovala v zásadě nejpozději od 17. století, v 19. století se 
přizpůsobila novým zákonům. Byla typickou venkovskou 
obecnou školou, které se vyznačovaly tím, že byly školami 
malotřídními, tedy že v nich bylo méně tříd než ročníků. 
Děti dvou až čtyř ročníků tvořily ve třídě tzv. oddělení. Ty 
mohly být v jedné třídě nejvýše čtyři. Učivo se opakovalo 
tolikrát, kolik ročníků tvořilo oddělení. Učitel vedl vždy 
výuku s jedním oddělením a další pracovala samostatně. 
Zákon po roce 1918 snížil nejvyšší počet žáků ve třídě 
na jednoho učitele na 60 – toho se ale celostátně podařilo 
dosáhnout až v roce 1932, v Bludově dřív.
 V Bludově byla do roku 1878/79 škola dvojtřídní 
(škola měla 368 žáků, v jedné třídě jich tedy bylo 180), 
dalších pět let trojtřídní, v letech 1883–1895 čtyřtřídní, 
od roku 1895 pětitřídní. Tak to zůstalo až do roku 1945. 
Nicméně časem již nestačilo ani toto rozdělení, a tak se 
dva ročníky rozdělily na tzv. pobočky (paralelní třídy) –  
nejprve od roku 1904 vznikla pobočka při čtvrté třídě  
a byla umístěna v budově právě postaveného chudobince, 
od srpna 1904 vznikla pobočka při první třídě, která byla 
umístěna v budově Kulhajova statku čp. 38. Všechny 
třídy byly pohlavně smíšené, s výjimkou první, kde se od 
vzniku pobočky v roce 1904 zvlášť učily dívky a zvlášť 
chlapci. Každá z prvních tří tříd zahrnovala vždy pouze 
jeden ročník, ve čtvrté třídě byli vyučováni žáci ročníku 
čtvrtého a pátého, v páté třídě pak žáci ročníků šestého 
až osmého. V roce 1907 na 447 žáků připadalo 8 učitelů,  
v průměru tedy měla třída 55 žáků. Od roku 1908 existovala 
v Bludově i měšťanka, měla ale společné vedení a budovy.
 Co tedy vyčteme z tohoto vysvědčení? V roce 1923/24 
byla škola šestitřídní, přičemž dělená byla ona pátá třída – 
na dvě pobočky. Do této páté třídy se chodilo čtyři 
roky (v šestém, sedmém, osmém a devátém roce školní 
docházky). Když se tedy někdy setkáváme s výrokem, že 

někdo měl jen pět tříd obecné školy, neznamená to, že 
chodil do školy jen pět let. Podobně jako Josef Březina ji 
navštěvoval devět let.
 Školní rok tehdy začínal na sv. Ludmilu v polovině  
září – nikoli 1. září, jako dnes, ale až po podzimní sklizni. 
Končil naopak stejně jako v současnosti – na konci června.
 Obecná škola měla v závěrečné třídě jedenáct předmětů. 
Cizí jazyk se neučil, ten byl na měšťance (němčina), příp. 
na gymnáziích (němčina, latina, řečtina). Český jazyk 
byl rozdělen na čtení, psaní a samotný jazyk, povinné 
bylo náboženství (pro příslušníky církve), matematika 
měla v názvu počty a měřické tvaroznalství – geometrii; 
přírodověda, zeměpis a dějepis byly hodnoceny společně, 
zvlášť naopak dnešní výchovy, tehdy nazvané jednoduše – 
kreslení, zpěv, tělocvik. Jako výchova byla nazvaná  
(s naukou) jedině občanská výchova, zvlášť také byly 
ruční chlapecké práce. Mimo dnešní chování (tehdy: mravy) 
se hodnotila zvlášť pilnost a vnější úprava písemných prací.
 Stupnice slovního hodnocení byla odlišná od současné – 
v předmětech neexistoval stupeň výborný, ale nejvyšší 
byl „velmi dobrý“, po něm „dobrý“, „dostatečný“, „sotva 
dostatečný“ a „nedostatečný“.
 Vysvědčení podepisoval správce školy (ředitel), 
kterým byl v roce 1924 stále ještě František Lehar. Dále 
pak třídní učitel, jehož podpis jsem nerozluštil – třeba se 
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OZNÁMENÍ O KONÁNÍ ZVLÁŠTNÍHO ZÁPISU DO 
PŘEDŠKOLNÍHO VZDĚLÁVÁNÍ VE ŠKOLNÍM ROCE 2023/2024 

PODLE § 2 ZÁKONA Č. 67/2022 SB. (LEX UKRAJINA 
ŠKOLSTVÍ) 

VE ZNĚNÍ NOVELY Č. 20/2023 SB.  
Повідомлення про спеціальний запис до дошкільного 

навчального закладу на навчальний рік 2023/2024 
згідно з § 2 Закону № 67/2022 Зб. («лекс Україна» - 

освіта) ЗІ ЗМІНАМИ ВНЕСЕНИМИ ПОПРАВКОЮ 
№ 20/2023 ЗБ.

Ředitel mateřské školy / Директор дитячого садка Bludov, 
příspěvkové organizace
oznamuje místo a dobu konání zvláštního zápisu dle  
§ 2 zákona č. 67/2022 Sb. do předškolního vzdělávání  
pro školní rok 2023/24:
повідомляє про місце та час проведення спеціального 
запису відповідно до § 2 Закону № 67/2022 Зб. до 
дошкільного навчального закладу на навчальний рік 
2023/2024:
Tento zvláštní zápis je určen pouze dětem,
Цей спеціальний запис стосується тільки дітей,
o kterým byla poskytnuta dočasná ochrana v souvislosti s 

válkou na Ukrajině. Prokazuje se vízovým štítkem nebo 
záznamem o udělení dočasné ochrany.

 які отримали тимчасовий захист у зв’язку з війною в 
Україні. Підтвердженням є візова наклейка або запис 
про надання тимчасового захисту.

o kterým bylo uděleno vízum k pobytu nad 90 dnů za 
účelem strpění pobytu na území ČR, který se automaticky 
ze zákona považuje za vízum pro cizince s dočasnou 
ochranou. Prokazuje se uděleným vízovým štítkem nebo 
razítkem v cestovním pasu.

 які отримали візу на перебування понад 90 днів 
з метою толерованого перебування у Чеській 
Республіці, яка за законом автоматично вважається 
візою для іноземців з тимчасовим захистом. 
Підтвердженням є візова наклейка або штамп у 
закордонному паспорті.

 Nevztahuje se na ostatní cizince, byť by měli ukrajinské 
občanství. 

 Це не стосується інших іноземців, навіть якщо 
вони громадяни України.

Termín zápisu / Дата та час запису: 7. 6. 2023  10.00 – 15.00
Místo zápisu / Місце запису: MŠ Bludov
Organizace zápisu / Порядок запису: 
1.  O přijetí žádá zákonný zástupce podle ukrajinského práva 

nebo zákonný zástupce podle českého práva.
 Заяву про зарахування дитини подає законний 

представник за законодавством України або законний 
представник за законодавством Чеської Республіки.

2.  Zákonný zástupce je povinen k předškolnímu vzdělávání 
ve školním roce 2023/24 přihlásit dítě, které pobývá déle 
než 3 měsíce na území ČR a dovršilo k 31.8.2023 věku 5 let.

 У 2023/24 навчальному році законний представник 
зобов’язаний записати до дошкільного навчального 
закладу дитину, яка перебуває в Чехії більше 3 місяців 
і яка на 31.08.2023 року досягла 5-річного віку.

3.  Zákonní zástupci jsou povinni předložit tyto dokumenty:
 Законні представники зобов’язані подати такі 

документи:
a)  žádost o přijetí k předškolnímu vzdělávání  

(vzor je dostupný v česko-ukrajinské verzi, nebo  
lze vyzvednout osobně ve spádové mateřské škole);

 заяву про зарахування дитини до дошкільного 
навчального закладу (зразок доступний у  
чесько-українській версії, або можна забрати її 
особисто у відповідному дитячому садку);

b) vízový doklad dítěte (při jiném než osobním podání se 
předloží kopie dokladu, která se založí do spisu);

 документ дитини, в якому є віза (якщо документи не 
подаються особисто, треба надати копію документа, 
яку буде поміщено у папку);

c)  doklad, ze kterého vyplývá oprávnění dítě zastupovat;
 документ, що дає право представляти дитину;
d)  potvrzení dětského lékaře z ČR o očkování dítěte (neplatí 

pro děti plnící povinné předškolní vzdělávání (tj. děti, 
které dovršily k 31.8.2023 5 let)).

 довідка від чеського педіатра про щеплення дитини 
(не стосується дітей, які зобов’язані відвідувати 
дошкільний навчальний заклад, тобто дітей, які на 
31.08.2023 р. досягли 5 років).

4.   O přijetí k předškolnímu vzdělávání rozhoduje ředitel 
školy dle stanovených kritérií.

 Рішення про зарахування дитини до дошкільного 
навчального закладу приймає директор навчального 
закладу за встановленими критеріями.

to povede někomu ze čtenářů Bludovanu. Zajímavé je, že 
je vysvědčení podepsáno i katechetou Františkem Jaškem, 
což byl v letech 1920–1939 bludovský kaplan (poté farář 
v Cotkytli). Zajímavé je to proto, že v té době už neměli 
kněží na školství vliv, v Bludově však byla zřejmě Jaškova 
pozice velmi silná, takže podepisoval vysvědčení, ačkoli 
nemusel – pozice katechety není na rozdíl od třídního  
a správce školy předtištěna.
 Zajímavé je i školní razítko, uprostřed něhož je 
snad Jan Amos Komenský. Škola se ještě nejmenovala  
Masarykova (to až v roce 1930), už ani ne Měšťanská  
a obecná jubilejní škola císaře Františka Josefa I. (to bylo 
v letech 1908–1918).
 Zajímavá je rovněž skutečnost, že ačkoli je vysvědčení 
z roku 1924, je tam předtištěna země Morava, jakkoli  
v té době byly země zrušeny. Na podtisku jsou další zem-
ské znaky, zřejmě byly tyto tiskopisy ve velkém vytištěny 
krátce po roce 1918, ještě než bylo na čas zrušeno zemské 
zřízení a neúspěšně experimentováno se zřízením župním.

No a konečně jsem se také dostal k tomu, že jsem  
v matrikách hledal, jak je rod Dušana Březiny spojen  
s dalšími rody Březinů v Bludově, kdy se jeho větev 
Březinů oddělila od mých předků z maminčiny či  
tatínkovy strany. Zjistil jsem, že je to ona zcela zvláštní 
větev, která přišla do Bludova z Bohutína v roce 1739 
na dnešní statek čp. 110 na Horním konci, jimž se říkalo  
„u Březinů pod smrkem“. S dalšími bludovskými Březiny 
jsou tedy spojeni velmi vzdáleně, jen přes společné  
bohutínské předky ze 17. a začátku 18. století. V podobné 
době – kolem roku 1730 – se do Bludova z Bohutína  
přiženili i Březinové na čp. 42 a čp. 83, z nichž vzešly 
další dnešní bludovské větve Březinů.

Prameny:
Balík, S. a kol.: Bludovská škola v letech 1657–2008. Alma-
nach ke 100 letům zřízení měšťanky (1908–2008), Brno 2008.
Březina, J.: Paměti obce Bludova, Bludov 1927.
Obecná škola (https://cs.wikipedia.org/wiki/Obecná_škola).

Stanislav Balík ml.
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V měsíci květnu oslaví 
významné životní jubileum:
Norbert Heděnec
Bronislava Kvasnicová
Jürgen Gerd Giesel
Alfred Sládek
Blažena Fingerová
Jaroslav Frič
Anna Schnaubertová
Jana Stonová
Petr Ston
Anna Směšná
Věra Feledíková
Karel Kotrlý
Emilie Hrochová
Helena Musilová
Věra Maturová

Našim spoluobčanům přejeme 
pevné zdraví, mnoho štěstí a radosti ze života!

Jubilanti
   

   

Dne 12. května uplynulo osm let od úmrtí 
mojí milované manželky, maminky a tety, 
paní
Marie Adamové
S úctou a láskou vzpomíná manžel, synové 
František, Vladimír a Karel.  

Dne 19. května 2023 již tomu bude dvacet 
let, kdy nás opustil 

Zdeněk Štolc
Čas plyne, ale my vzpomínáme s úctou 
a láskou na našeho manžela, tatínka, 
dědečka. Manželka Alena, dcery Zdeňka 
a Blanka s rodinami. Vzpomeňte s námi, 
děkujeme. 

VZPOMÍNKA

POZVÁNKA NA AKCE V KVĚTNU 2023POZVÁNKA NA AKCE V KVĚTNU 2023
  6.5.   7:00  Plavba parníkem po brněnské přehradě a Zoologická zahrada Brno /odjezd od KD/
  6.5.   9:00  Bylinkový jarmark /Zámecká oranžerie/
  8.5. 19:00  Kladení věnců /Pomník padlých/
16.5. 18:00  Nebeská (o)kouzlení – vernisáž výstavy fotografií Gabriely Flašarové /lázně Bludov/
20.5. 15:00  Vernisáž AltvaterPohledy – Filip Raif /Galerie Adolfa Kašpara/
24.5. 18:00  Veřejná prezentace soutěže na návrh interiéru kaple sv. Kříže /kinosál KD/
28.5. 14:00  KPH: Musica Dolce Vita – Lístky do památníku /kinosál KD/

Kulturní a společenský život 

   Vždy usměvavá a milá, se srdcem na správném místě. 
Skvělá a laskavá. Tato slova přesně vystihují 

PANÍ učitelku Mgr. Janu Janíčkovou,
která náhle a nečekaně opustila tento pozemský svět 
dne 8. dubna 2023. 

V bludovské škole jste nás určitě celé stovky učila 
matematice, fyzice, díky Vám se děvčata přiučila 
kuchařskému umění a chlapci (ale i ta děvčata)  
se naučili rozvíjet svoji zručnost v „dílnách“.
Určitě dodnes máme některé v notýsku Vaše „školní“ 
recepty a přívěsek na klíče nebo stojánek na ubrousky 
mnozí z nás také ještě doma najdou.

Vážená paní učitelko,
DĚKUJEME za Vaši péči, laskavost a vstřícnost.
DĚKUJEME za Vaši moudrost, vědomosti a znalosti, 
které jste nám předala.
DĚKUJEME, že jste BYLA.

S pokorou a vděčností v srdci jménem všech Vašich 
žáků Gabriela Flašarová.

Dne 20.5.2023 oslaví 
80. narozeniny
paní Emilie Hrochová
Naše milá maminko, pousměj  
se malinko... I když je ti o rok víc,
nezmění se vůbec nic. 
V řadě dnešních gratulantů,  
přijmi naše přáníčko...
Lásku, štěstí, spokojenost,  
hlavně pevné zdravíčko!
Manžel a dcery s rodinami

NarozeninyNarozeniny



  6.5.   7:00  Plavba parníkem po brněnské přehradě a Zoologická zahrada Brno /odjezd od KD/
  6.5.   9:00  Bylinkový jarmark /Zámecká oranžerie/
  8.5. 19:00  Kladení věnců /Pomník padlých/
16.5. 18:00  Nebeská (o)kouzlení – vernisáž výstavy fotografií Gabriely Flašarové /lázně Bludov/
20.5. 15:00  Vernisáž AltvaterPohledy – Filip Raif /Galerie Adolfa Kašpara/
24.5. 18:00  Veřejná prezentace soutěže na návrh interiéru kaple sv. Kříže /kinosál KD/
28.5. 14:00  KPH: Musica Dolce Vita – Lístky do památníku /kinosál KD/

Bludovan 4/2023

Bludovan 9

LÍSTKY DO PAMÁTNÍKU
Účinkují:

Musica dolce vita
Daniela Demuthová – mezzosoprán

Žofie Vokálková  –  flétna
Zbyňka Šolcová – harfa

PROGRAM:

Vilém BLODEK             Andante cantabile
František ŠKROUP        Děvy slovanské
Bedřich SMETANA   Lístek do památníku
                             Ukolébavka Vendulky z opery Hubička                                                                  
                       Luisina  polka         
                      Fantazie Vltava pro harfu sólo
Antonín DVOŘÁK Žalo dievča, žalo trávu 
                                    Valčík D dur
                                     Lístek do památníku (harfa sólo)
                                 Humoreska 
Bohuslav MARTINŮ Nový špalíček 
  (Zvědavé dievča, Veselé dievča)
Milada ČERVENKOVÁ Pták, který provokoval
Leoš JANÁČEK   Moravská lidová poezie v písních  
  (výběr)

Také máte doma svůj nebo babiččin památníček plný 
vzpomínek? Musica dolce vita vám přináší “LÍSTKY 
DO PAMÁTNÍKU”, program plný krásné hudby 
našich klasiků počínaje F. Škroupem, B. Smetanou, či 
A.Dvořákem patřícím k významným skladatelům 20. století. 
 Kromě skvostů české hudby( Smetanova Vltava nebo 
Luisina polka,  Dvořákovy písně, či známý Valčík D dur) 
si vyslechneme i Blodkovo Andante cantabile či  písně 
Leoše Janáčka a Bohuslava Martinů.
 Program bude ozvláštněn citacemi z knih známé 
herečky, spisovatelky a malířky Ivy Hüttnerové, jíž doba 
počátku minulého století přímo učarovala. 
 Oslavme 105. výročí vzniku republiky nádhernou 
českou  hudbou, ale i humorným pohledem do života 
našich prababiček.

LÍSTKY DO PAMÁTNÍKU
nedele 28.5.2023 14:00 kinosál KDˇ
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DON QUIJOTE de la Ancha
„Představení, které prodlužuje život“

Vážení přátelé,
dne 9. 6. 2023 zavítá do obce Bludov, přední světový chůdoherec  

Lennoire Montaine s vynikající komedií Don Quijote de la Ancha –
 nejhranějším  představením v Evropě. Tuto „didaktickou klauniádu“ 

v režii pana Bolka Polívky můžete zhlédnout 
dne 9. června v 19:00 hodin v  kulturním domě.  

Představení přináší pohodu a spoustu smíchu, také však  
potěšující dárečky. Je vhodné i pro rodiny se školními dětmi.

Těšíme se na Vás!
Vstupné 100 korun, děti do 15 let zdarma

Představení  se uskuteční v rámci  
projektu COMENIUS 2023 - Podpora kultury s EU

UDÁLO SE

PROVOZ NA OBCHVATU BLUDOVA SE BLÍŽÍ 
K ZÁVĚRU – ale pozor na provoz po ul. Lázeňská!

Všichni občané Bludova se právem těší na otevření  
obchvatu Bludova a souvisejícího obchvatu Chromče. 
Po téměř 30 letech příprav se opravdu na dohled přiblížil 
den „D“, kdy budou tyto dvě velké silniční investiční akce  
uvedeny do provozu. Velmi si oddychneme my, bydlící podél 
ulice 8. května. Zde se očekává snížení dopravy až  o 70 %! 
Tím určitě odpadnou dnešní každodenní kolony, kdy 
ve špičkách stojí fronty aut od křižovatky u zámku 
až skoro ke křižovatce u Panenky Marie. Ale co bude  
s intenzitou dopravy na ulici Lázeňská? Velmi 
pravděpodobně poklesne provoz na souběžné silnici 
č. 44 a č. 11 od zámku směrem na Šumperk a částečně 
také na Lázeňské ulici od zámku ke Chromči. Nové 
dopravní značení určitě bude směrovat veškerou  
dopravu na Olomouc i na Hradec Králové od Šumperka 
na trasu nového obchvatu. U Postřelmova se silnice 
č.11 směr na Hradec Králové odkloní na nový obchvat 
Chromče  směrem na křižovatku Loučení. Rovněž opačný 
směr od Hradce Králové na Šumperk (Ostravu) bude 
dopravním značením veden na obchvat Chromče a dál 
na obchvat Bludova. Potud je vše v „pořádku“. Jenže: 
tato trasa je cca o 2,5 km delší než jízda přes Bludov. 
Věřím, že řidiči osobních automobilů v rámci zrychlení  
a zvýšené bezpečnosti pojedou po obchvatu. Avšak ne 
řidiči nákladních aut, kteří šetří každý kilometr a navi-
gace je pravděpodobně navede na trasu přes Bludov  

(po Lázeňské ulici). To může způsobovat opětovné 
potíže např. v zimě při jízdě nákladních vozidel přes blu-
dovský kopec. Zdá se, že je nezbytné tuto trasu zakázat  
nákladním vozidlům s hmotností nad 10 t (s výjimkou 
pro dopravní obsluhu).
 Na staveništi obchvatu proběhl 29. března 2023 
mimořádný kontrolní den, kterého se zúčastnili také 
premiér Petr Fiala, ministr dopravy Martin Kupka, ředitel 
ŘSD Radek Mátl a zástupce generálního dodavatele firmy 
Strabag. Na závěr se konala tisková konference, na které 
jsem se na výše popsaný problém zeptal pana ministra 
Kupky. Ten dotaz přesměroval na ředitele ŘSD. Pan 
Mátl přiznal, že tento problém může nastat, ale že po 
zprovoznění obchvatu silnice přes Bludov již nebudou 
patřit ŘSD, ale budou přeřazeny do nižší kategorie. Bude 
proto třeba jednat s krajským úřadem – budoucím novým 
správcem těchto komunikací. Podle stávající praxe tato 
změna kategorie silnic může trvat i několik let (2–3 roky). 
Podle mého názoru je třeba BEZODKLADNĚ jednat jak  
s ŘSD, tak s krajským úřadem, aby nám zde neujel vlak,  
pardon: aby nám dál po Lázeňské ulici neprojížděla těžká 
nákladní vozidla. Tuto výzvu jsem přednesl na posledním 
zasedání obecního zastupitelstva, takže vedení obce je 
dostatečně informováno a je na radě, jak s touto informací 
bude dál pracovat.

Ing. Milan Klimeš, zastupitel
foto: Milan Klimeš 



Bludovan 13

Bludovan 4/2023

STOLNÍ TENIS

Po loňské, velmi úspěšné sezóně, kdy dva naše týmy 
slavily postup do vyšších soutěží, jsme tu letošní zahájili  
s novým předsedou oddílu, kterým se stal Jakub Jelínek,  
a s 22 registrovanými hráči ve 4 týmech.
 „Áčko“ hrající divizi poznalo, jak velký je rozdíl ve 
výkonnosti mezi týmy o soutěž výš. Přes velkou snahu  
a výborné individuální výkony, to na lepší, než  
předposlední místo, nestačilo. Hráči ovšem získali mnoho 
zkušeností a jelikož se podařila záchrana v soutěži, tak 
věřím, že příští rok to bude zase o něco lepší.

To „béčko“ si jako nováček krajského přeboru vedlo 
výborně od samého začátku. Přestože vládly obavy, jak 
se vyrovnají soupeřům ve vyšší třídě, pěkné 7. místo je 
dokladem toho, že i příští rok mohou bez obav tuto soutěž 
hrát.

Docela milým překvapením byly výkony a hlavně umístění 
„céčka“ v okresním přeboru. Po letech bojů o záchranu 
se lehce obměněný tým pohyboval ve středu tabulky  
a obsadil krásné 5. místo. A to i přes časté absence hráčů 
základu, kdy se dařilo doplňovat tým hráči z déčka, kteří 
ochotně, a hlavně kvalitně, zaskakovali, kdykoli bylo 
třeba.

OKOUZLENI KRÁSOU LASTUR

byli všichni, kteří se dne 13. dubna 2023 zúčastnili  
v obecním klubu přednášky pana Michala Juráska,  
kterou pořádala Obec Bludov. 
 Velice poutavé vyprávění, obohacené spoustou zají-
mavostí a perliček, bylo zkrášleno ukázkami z opravdu 
rozsáhlé sbírky pana Juráska. K vidění byly lastury,  
mušle, ulity a ulitky jak z celého světa, tak i z České  
republiky, dokonce i z Bludova.
 Pan Jurásek je členem Českého klubu sběratelů lastur. 
Je držitelem hlavních cen na výstavách lastur v Praze  
v letech 2016–2022 (ať už se jedná o 1. ceny odborné 
poroty, 1. ceny návštěvníků či obojí). Mimo jiné se pan 
Jurásek věnuje také přednáškové činnosti na univerzitách  
a ve školách.
 Český klub sběratelů lastur vydal unikátní pexeso  
s fotografiemi lastur, neboť se jedná o jediné pexeso tohoto 
druhu na světě. A pro případné zájemce máme dobrou 
zprávu – pexeso lze zakoupit prostřednictvím místního 
obecního úřadu v kanceláři podatelny.
 Tímto bych ráda panu Juráskovi poděkovala za krásné 
povídání.

Gabriela Flašarová
foto: archiv autorky

Spolky
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LÍPY U KOSTELÍČKA SE DOČKALY PROŘEZÁVKY

V průběhu března proběhla v areálu kostelíčka Božího Těla 
druhá část ošetření části lipové aleje. Dle inventarizace 
bylo vybráno několik dalších stromů, které vykazovaly 
zvýšené riziko v koruně. Odborná firma ošetřila například 
nejcennější strom areálu – mohutnou lípu stojící u ohniště.  
U ní proběhla mírná obvodová redukce v rozsahu asi 3–5 
metrů, kdy bylo sníženo těžiště stromu. Tato lípa je cenná 
z důvodu zachovalé primární koruny, což znamená, že 
zde nebyl na konci osmdesátých let proveden radikální 
sesazovací řez. Architektura její koruny je tedy zcela 
odlišná od dalších stromů v areálu. 
 Dále byl sesazen velký strom za kapličkou Panny 
Marie. Ten nemá zcela v pořádku větvení kmene, proto 
byla koruna snížena, a navíc pojištěna dynamickými lany. 
 Jeden ze stromů měl prasklé dvě kosterní větve – to 
ostatně můžete při pozorné prohlídce vidět. V současnosti 
je již kmen po zásahu dostatečně zajištěn. Pozornost byla 
taktéž věnována několika dalším stromům v okolí kaple. 
S úklidem větví nám na místě pomohli zaměstnanci Lesů 
Bludov, děkujeme!

Z mého pohledu to byla sezóna úspěšná. Po období covidu 
proběhlo vše bez omezení a v klidu a myslím, že i hráči 
byli s průběhem letošních soutěží spokojeni.
 Rád bych se ještě zmínil o mládeži. V podstatě 
začínáme úplně znovu. Během covidových opatření, kdy 
se nemohlo trénovat a byly zrušeny i soutěže mládeže,  
v podstatě skončila jedna generace hráčů. Takže od října 
jsme začali s úplnými nováčky, většinou 5. – 7. třída. Na 
trénink, který je dvakrát týdně, chodí či chodilo 10–12 
dětí. Někteří po čase přestali, jiní se připojili později. 
Bohužel výkonnost po tak krátké době není taková, aby se 
zúčastňovali různých soutěží mládeže. Ale pokud alespoň  
ta snaživější část vydrží i příští sezónu, tak několik hráčů 
bude moci určitě absolvovat turnaje mládeže. Jeden  
takový jsme pro ně uspořádali na závěr jejich tréninkové 
sezóny, myslím, že se u kluků setkal s úspěchem.

Účastníci závěrečného turnaje.
Stanislav Soural 

foto: archiv autora

 A co bude s lipovou alejí dál? V následujících letech 
plánujeme postupně všechny stromy ošetřovat tak, aby 
mohly na stanovišti dále bezpečně dožívat. Zároveň 
připravujeme i novou výsadbu. Péče o stromy v poutním 
areálu je jen jednou z mnoha činností, které se náš 

Trochu zklamáním bylo umístění „déčka“ v okresním 
přeboru 2. třídy. Myslím, že předposlední místo určitě ne-
odpovídá kvalitním hráčům. Omluvou může být jen to, že 
na soupisce bylo 10 hráčů a snaha, aby si zahráli všichni, 
byla příčinou, že ne vždy se hrálo v nejsilnější sestavě. 
Ale s tím se od začátku počítalo a myslím, že to tak bylo 
správně. 
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ZAKLÁDAJÍCÍ VÝPRAVA 4.ODDÍLU BENJAMÍNKŮ

Den 25.3.2023 se stal pro naše středisko milníkem – vznikl 
totiž 4. oddíl Benjamínci. Projekt započatý v únoru roku 
2020 jako jedna malá družina benjamínků se rozrostl na 
celý oddíl o dvou družinách čítajících každá přes 10 členů. 
Za tu dobu jsme si prošli nelehkým, ale hlavně krásným 
obdobím rozkvětu. V době prvních schůzek jsme ani 
nevěřili, že bychom do takových rozměrů mohli vyrůst, že 
bychom mohli mít svůj samostatný oddíl benjamínků. Ale 
podařilo se to! Dohodli jsme se, že oficiální název bude  
“4. oddíl Benjamínci” a při takové příležitosti se uspořádala 
zakládající výprava.
 Výpravu jsme započali nástupem u klubovny, kde jsme 
přivítali naše benjamínky. A také jejich rodiče – chtěli jsme 
totiž tento zážitek sdílet a prožít s nimi. Program výpravy 
byl jasný. Vyrazit do okolních bludovských lesů, hrát hry, 
opéct si špekáček u Kostelíčka a vše zakončit obřadním 
zakládajícím ohněm na našem novém místě, které nese 
název Pod Stromovousy. Na tomto místě vznikl náš nový 
oddíl.

Shrnutí struktury bludovských junáků/skautů: V Bludově  
je skautské středisko, pod kterým působí dva dětské oddíly 
a jeden oddíl starších/dospělých členů.
• Nově založený 4. oddíl Benjamínci, který navštěvují 

děti předškolní a děti 1. tříd – cca 4–7 let (benjamínci).
• Všem známý 2. oddíl Bludovit, který navštěvují děti od 

2. do 9. třídy ZŠ – cca 7–15 let (vlčata, světlušky, skauti 
a skautky). 

• V neposlední řadě 3. oddíl zvaný též roverský kmen 
Legends Only – 15+ let (roveři a rangers a dospělí 
skauti).

Jsme neskutečné rádi, že naše řady rostou a že o naši  
činnost je zájem. 
 V případě zájmu navštívení našich schůzek, kontaktujte 
Libora Bryxe – Pleska (725 977 729, 2. oddíl Bludovit) 
nebo Martina Dostála – Roye (605 019 251, 4. oddíl 
Benjamínci), a to dle věkové kategorie viz výše.

Martin Dostál – Roy, vůdce 4. oddílu Benjamínků
Junák, středisko Františka Pecháčka

foto: Martin Dostál – Roy

spolek věnuje, přesto ji nijak nepodceňujeme. Již brzy na  
www.prokostelicek.cz spustíme nový web, kde bude  
možné vybrané stromy tzv. adoptovat a díky finanční 
pomoci tak výrazně prodloužit jejich život. 
 Na závěr mi dovolte slova díků. Odborná péče  
o stromy u Kostelíčka je totiž možná jen díky vám – mnoha 
dárcům, kteří tento poutní areál pomáháte společně s námi 
obnovovat. A právě vzrostlé lípy společně s kostelem, 
kapličkou i křížovou cestou dotváří charakter tohoto 
jedinečného místa. 

Karel Směšný, Spolek pro Kostelíček Božího Těla, z. s.
foto: Archiv Spolku pro Kostelíček Božího Těla, z. s.
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DEN ZEMĚ NA BRUSINCE

Ve středu 19. dubna bylo na Brusince velké shromáždění 
návštěvníků. V rámci celosvětové akce DEN ZEMĚ se zde 
během dne sešly tři generace našich nejmenších občánků 
s rodiči a prarodiči. Nejdříve se na vycházku spojenou 
se sběrem odpadků okolo Bludovské stráně sešli turisté 
z BluTu s ochránci přírody ČSOP a jejich příznivci. Na  
cestu obdrželi pytle a rukavice a poctivě vysbírali každý 
kout trasy. Po příchodu do cíle (vyhlídka Brusinka) 
museli prokázat své znalosti pamětihodností a turistických 
zajímavostí našeho kraje. Všichni z 36 účastníků dokázali, 
že náš kraj dobře znají. Za odměnu dostali malý dáreček, 
který zajistili organizátoři akce. Poté již si mohli v klidu 
vychutnat opečený párek nebo klobásku z vlastních zdrojů.
Odpoledne paní učitelky z naší mateřské školy – oddělení 
ekologické výchovy,  připravily pro děti a rodiče pochod 
směr Brusinka. Cestou jim ochránci Jana H. a Slávek S. 

vyprávěli o přírodě kolem nich a samozřejmě také sbírali 
odpadky.  Na Brusince byl pro ně připraven hádankový 
kvíz o použití barevných popelnic. Odměny dostaly 
všechny zúčastněné děti – tentokrát to byly balíčky od Obce 
Bludov. Také děti a rodiče (samozřejmě i paní učitelky)  
si opekli párky. Jako třešničku na dortu pomohly děti 
zasadit višeň a třešeň.  Mohou se při každé další návštěvě 
Brusinky podívat, jak stromečky povyrostly.
 Jako obvykle na Brusné foukal silný vítr. Každý  
z nás vyhledával místečko v závětří na sluníčku. Závěrem 
chceme poděkovat dárcům odměn a hlavně všem, kteří 
pomohli alespoň trošku pouklízet po nepořádnících, kteří 
se neštítí odhazovat odpadky v přírodě.

Jana Klimešová
za ČSOP Bludov a BluTu

foto: Slávek Straka a Milan Klimeš
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MŠ Bludov

Mami, tati, je to tak, už je ze mne předškolák
Už je to tak, z těch malých dětí, které nedávno nastoupily 
do naší školky jsou už velcí, šikovní předškoláci. Proto 
se nyní chystají na svůj důležitý den – zápis do základní 
školy. 
 Aby na něj byli připraveni a ani trochu se nebáli,  
vydali jsme se společně na návštěvu do základní školy. 
Měli jsme možnost si ji prohlédnou a důkladně prozkou-
mat. Navštívili jsme kamarády a sourozence v různých 
třídách, seznámili se s paní učitelkou, prohlédli si družinu 
a trochu si zadováděli v tělocvičně.  
 Přejeme budoucím prvňáčkům ať se jim zápis vydaří 
a také úspěšné vykročení do nové životní etapy a radost  
z poznávání všeho nového.

Mgr. Hana Bendová
foto: archiv MŠ Bludov

Vynášení Morany v MŠ
Vynášení Morany je zvyk, který se zachoval z pohan-
ských dob až dodnes. Jejím hlavním smyslem je zahnání 
zimy a přivítání nového života – jara. Moranu, kterou lidé  
vyrobili z nepotřebných suchých větví, roští, suché trávy  
a staré slámy. Přírodní materiály byly obaleny červeno-
bílými šaty a na krk se Moraně připevnil náhrdelník  
z bílých vyfouknutých vajec. Moranu potom dívky 
připevnily na tyč a za zpěvu písní byla vynesena za  
vesnici, kde byla zapálena a vhozena do vody. Voda  
a oheň měly pro lidi velkou moc. Lidé věřili, že odnesou  
z vesnice zimu, smrt, nemoci a bídu. 
 Stejně jako loni i letos, se naše MŠ v pondělí 20.3.2023 
vydala v slavnostním průvodu k místnímu potoku za 
zpěvu písniček a rytmických nástrojů. Moranu – symbol 
zimy a všeho, co lidem škodí, jsme vyprovodili říkankou  
a v místním potoce utopili. Tento den jsme si moc užili  
a už se těšíme společně na jaro a teplé slunečné dny. Příští 
rok si určitě tuto lidovou tradici znovu připomeneme.

Iveta Mertlová
foto: archiv MŠ Bludov

Zanzibar – prezentace
Dvě z našich žákyní měly možnost o jarních prázd-
ninách vycestovat do exotické země – ostrov v Tanzanii,  
Zanzibar. Po návratu nám zpracovaly v anglickém jazyce 
skvělou prezentaci. Dozvěděli jsme se mnoho zajíma-
vých informací o této zemi, jejich zvycích, stravě, ovoci, 
koření, zvířatech (opicích, želvách a delfínech), ale také  
o chudobě a místních školách (děti sedí na zemi, nemají 
lavice ani židle), které navštívily v rámci výletů.  
Informace byly doplněny spoustou krásných fotografii. 
Tímto bych jim chtěla velmi poděkovat, že se s námi  
o jejich zážitky podělily.

Natálie Navrátilová

ZŠ Bludov
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Středověké hry
Ve středu 5.4. proběhl projektový den, který přenesl žáky 
sedmých tříd do dob středověku. Obě třídy se zúčastnily 
tříhodinového programu, který zaměstnal jejich tělo  
i mysl. V prvním bloku měli všichni možnost si na 
vlastní kůži vyzkoušet část rytířského výcviku, který 
prověřil jejich obratnost i sílu. Na mladé rytíře čekala 
náročná cvičení rozvíjející jejich koordinaci a nechyběla 
samozřejmě ani oblíbená hra v přetahování a přetlačování, 
při které pro změnu otestovali svou sílu a rovnováhu. 
Další část programu žáky přenesla ze cvičiště do prostředí 
středověkých klášterů, kde si vyzkoušeli umění kněžích  
a písařů – seznámili se se středověkým písmem zvaným  
bastarda. Písařskou průpravu zakončili pokusem zapsat  
svá vlastní jména právě pomocí bastardy. V posledním 
bloku se sedmáci vrátili zpět k rytířům, kde si tentokrát 
mohli důkladně prohlédnout jejich zbroj, ale i rozličné 
zbraně, které rytíři vlastnili. Když žáci přišli na to, jak 
zbroj správně sestavit, tak si ve skupinkách vyzkoušeli  
jednu z povinností panoše a pomohli svému rytíři  
připravit se k boji. Projektový den se dětem velmi líbil  
a byl vítaným zpestřením běžné školní výuky.   
  Ondřej Drtil

OZNÁMENÍ – OBNOVEN SBĚR PAPÍRU
Základní škola Karla staršího ze Žerotína Bludov  

po roční pauze opět organizuje tradiční  
jarní sběr papíru do přistaveného kontejneru.  

Kontejner bude umístěn u budovy školní jídelny  
od 22. do 26. května 2023.  

Papír z domácností může být opatřen kódem  
do systému MESOH. Dohlížející učitelé budou  

mít čtečky. Přijďte podpořit děti 
a přivezte přebytečný papír. Děkujeme.

Škola v přírodě
Konečně nastal očekávaný začátek měsíce dubna a žáci 
5. ročníku vyrazili na třídenní pobyt školy v přírodě do 
Mladoňova. Nejprve se ubytovali v útulném prostředí 
ústavu ekologického vzdělávání a s napětím očekávali, co 
si pro ně instruktoři společně s učitelkami připravili.

 Samotný program byl zaměřen na rozvoj sociálních 
vazeb a stmelení třídních kolektivů. Proto se všechny hry 
nesly v duchu sebepoznání a prohloubení mezilidských 
vztahů. Byly nejen o přírodě, kdy žáci poznávali živočichy, 
jejich stopy a plnili další úkoly, ale také nechyběly známé 
společenské hry (např. Kufr) nebo podle obrázků soutěžící 
určovali názvy filmů, jména vědců apod. Prostřednictvím 
těchto her se děti učily vzájemné spolupráci, toleranci, 
naslouchání. Zároveň tak rozvíjely svou slovní zásobu  
a neméně důležitý byl při hře také jejich důvtip.
 Děti čekala rovněž přednáška, která se týkala virtuál-
ního světa, sociálních sítí a internetu obecně. V současné 
době jde o velmi aktuální téma, protože používání 
informačních a komunikačních technologií může být na 
jedné straně velmi fascinující a lákavé, ale na straně druhé 
kvůli své anonymitě značně nebezpečné. Společně jsme si 
ukázali v teorii i praxi, co vše nás na internetu může potkat, 
jak se bránit a jak být v bezpečí na sociálních sítích.
 Převážná část aktivit, her a soutěží se konala venku – 
na zahradě, na hřišti a v přilehlém okolí. I když bylo 
počasí mrazivé, nikoho to neodradilo a každý se, s vervou 
sobě vlastní, do všech činností zapojil a snažil se o co 
nejlepší výkon. Na čerstvém vzduchu nám všem vyhládlo 
a těšili jsme se na výborné jídlo od místních kuchařek.  
A samozřejmě nechybělo výtvarné tvoření a poslední 
večer diskotéka.
 Tři dny rychle utekly a my jsme se vraceli domů plni 
nových dojmů a zážitků s vidinou Velikonočních prázdnin 
před námi.
 

Blanka Pavelková
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Recitační soutěž – okrskové kolo
Ke konci března, týden po školním kole recitační soutěže, 
vyrazili čtyři nejlepší žáci do Šumperka na okrskové kolo.
Ještě před odjezdem autobusu, pro dodání odvahy, si stihly 
děti odrecitovat navzájem své básně a tak touto ranní  
chvilkou poezie zpříjemnily den ostatním čekajícím.
 Po příjezdu na místo jsme zjistili, že soutěžících je 
opravdu hodně a konkurence bude veliká. Děti byly 
rozděleny do dvou sálů a čtyř kategorií. Přestože se naše 
děti snažily a do přednesu daly maximum, postoupit 
do krajského kola se nikomu nepodařilo. Po prvotním 
zklamání jsme se ale nakonec všichni shodli, že to byla 
dobrá zkušenost a třeba se příští rok bude dařit lépe. Před 
odjezdem jsme si ještě stihli dát něco sladkého v cukrárně, 
takže zpáteční cesta se už nesla v duchu dobré nálady.
 Poděkování za odvahu a reprezentaci školy patří těmto 
čtyřem odvážným: Karolíně Minářové (II. A), Teodoru 
Kulhajovi (II. B), Adéle Lümelové (V. B) a Táně Hájkové 
(V. B).
 Hana Tomanová

PŘÍMĚSTSKÝ TÁBOR 2023
Školní družina na letní prázdniny připravuje 

příměstský tábor. Tábor je určen pro děti
z 1.stupně naší základní školy. Nabízíme dětem  

bohatý program na celý den a večer se děti 
 vrací domů k rodině.
Název: Rok na vsi

Termín: 28.8.2023 – 1.9.2023
Cena: 1.000,- Kč

Program: celotáborová hra, soutěže venku  
i v budově, rukodělné práce, celodenní výlet,
vycházky a hry v přírodě, sportovní aktivity.

Děti dochází na tábor denně ráno mezi 7:30 a 8:00 
hodinou, odpoledne odchází mezi 16:00  a 16:30 

hodinou. V ceně je zahrnutý pitný režim na celý den, 
oběd, dopolední a odpolední svačinka, cestovné  

a vstupné. Podrobnější informace najdete  
na webových stránkách školy.

Soňa Nikolovová, vedoucí vychovatelka ŠD

Velikonoce, kam se podíváš
Ve středu 5. dubna se děti 1. – 3. tříd vydaly do parku  
u bludovského zámku. Čekalo je tam šestnáct úkolů,  
které jim nachystaly děti ze VI. A s paní učitelkou  
Z. Krylovou. Skupinky dětí z každé třídy si na okruhu 
parkem zopakovaly velikonoční zvyky, tradice a symboly.  
U každého stanoviště je čekal rovněž pohybový úkol.  
Po splnění úkolu si děti zapsaly do tajenky správné písmen-
ko. Sluníčko nám jarně svítilo a dětem se dařilo. Netrvalo 
dlouho a začali se objevovat první šikulkové  s vyluštěnou 
hádankou. Každý, kdo doběhl, se ještě u vchodu do 
parku zapojil do stavby obří kraslice z přírodnin. Svačina 
na sluníčku dětem chutnala dvojnásobně a dodala jim  
novou energii. S netrpělivostí poté vyhlížely, zda se  
objeví velikonoční zajíček s odměnou. Plný zajíčkův  
košík sladkostí byl rychle rozebrán a my se spokojeně 
vydali na cestu ke škole. Chválíme děti – za pomoc  
a trpělivost u stanovišť, za správné chování a nadšení a za 
vytvoření velikonoční atmosféry. 

 Iveta Stavělová Šejnohová
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RAKOUSKO – ÚDOLÍ WACHAU
Sobota 2. 9. 2023

Odjezd – Bludov zámek – 5:10 hod.
PROGRAM: 

 MELK – prohlídka klášterních zahrad
 KLÁŠTER 

 MELK – KREMŽ – plavba lodí po Dunaji
CENA ZÁJEZDU 950,- Kč

PŘIHLÁŠKY A INFORMACE 
na tel.: 608 834 221 Zdeněk Spáčil

Výlet snů do Anglie – soutěž v anglickém jazyce
Koncem měsíce března proběhla na naší škole další soutěž 
v anglickém jazyce. Ceny, o které žáci měli možnost 
zabojovat, byly tentokrát velmi lákavé. Na vítěze totiž 
čekaly brýle určené pro virtuální realitu. Využití virtuál-
ních aplikací se stalo mezi žáky velmi populární, a tak 
soutěž přilákala i mnohé z dětí, kteří se běžně soutěží 
neúčastní. Vzhledem k atraktivní výhře bylo i zadání  
soutěže poměrně náročné. Účastníci měli za úkol sestavit 
vlastní plán výletu do Velké Británie. Formou prezentace 
pak své práce představili ostatním soutěžícím i porotě, 
složené z vyučujících anglického jazyka. Žáci prokázali, 
že umí výborně využívat internetových zdrojů. Mnozí ze 
soutěžících zpracovali detailní popis cesty i s možnostmi 
využití různých druhů dopravních prostředků. Vyhledali 
si prvotřídní anglické hotely, zohlednili ceny ubytování. 
Někteří zašli dokonce tak daleko, že si vybrali jednotlivá 
jídla z menu londýnských restaurací. Nechyběly však ani 
významné památky, které žáci zahrnuli do svých denních 
programů i s cenami vstupného.
 Hodnotícím kritériem pro porotu byla jednak správnost 
použité angličtiny, kvalita prezentace, ale i podrobnost  
a kreativita ve zpracování soutěžní práce.
 To vše se nejlépe podařilo zvládnout Monice Geprtové 
z VIII. B, Václavu Sedláčkovi z VIII. A a Sáře Korcové  
ze VII.B. Vítězům gratulujeme a přejeme, aby se jim  
jejich výlet snů podařilo zažít i v reálném životě.  

Zdeňka Kulhajová

Technický rozvoj v historii
V osmém ročníku se učíme o vědecko-technické revoluci, 
různých vynálezech, které nám usnadnily život, nebo  
o jejich vylepšení. Mnoho z nás si nedokáže ani představit, 
že nebyl autobus, aby se děti dostaly do školy, pralo se 
na valše a telefonovat se chodilo do ústředny. V rámci 
hodiny dějepisu jsme měli možnost se dozvědět zajímavé  
informace o vývoji fotoaparátu přes cameru obscuru, 
která otáčí obraz vzhůru nohama, až po moderní focení  
digitálním přístrojem. Drželi jsme v ruce historický  
fotoaparát z přelomu minulého století, který byl používaný 
v 1. světové válce, vyzkoušeli jsme si flexaretu, která 
nám otáčí obraz. Povídali jsme si také o vyvolávání filmu  
a fotografií ve temné komoře.    

Natálie Navrátilová

Banánovo-medové muffiny
V rámci včelařského kroužku rádi využíváme i cvičné 
kuchyně. Zvláště v čase, kdy je venku ještě zima  
a ostatní včelařské přípravy na novou sezónu máme již  
hotové. V minulém týdnu jsme 
se rozhodli upéct medové 
muffiny. Těsto jsme naplnili do 
krásných košíčků zdobených 
včelkami. Upečené muffiny 
jsme ozdobili polevou v barvě 
jarní trávy a nahoru jsme umís-
tili námi vyrobenou včeličku  
z marcipánu. Ta nám sice dala 
zabrat a mnohdy připomínala 
jiná zvířata, ale chutnala skvěle! 

Natálie Navrátilová


